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„LASU POLSKIEGO” i „ECH LEŚNYCH”
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PROTOKÓŁ
Zjazdu Delegatów Zw. Zaw. L. R. P.

odbytego w Warszawie

w dniu 19, 20 i 21 marca 1927 r.

Obrady zagaił krótkiem przemówieniem Prezes Związku, kol. 
Schwarz, przyczem uczczono pamięć zmarłych Kolegów przez powstanie. 
Po zagajeniu obrano Prezydjum Zjazdu w osobach kolegów:

Przewodniczący: Woszczyński Stanisław, asesorzy: Mołodyński 
Władysław, Sladek Jerzy, sekretarze: Falkowski Tadeusz, Nagabczyński 
Marjan, Wysiński Aleksander.

Kol. Woszczyński ojwiera posiedzenie prośbą o powagę obrad, 
o rzeczowe i treściwe dyskusje i wyeliminowanie wszelkich pierwiastko^ 
polityki. Proponuje imieniem Prezydjum wysłanie depeszy do Pana Pre
zydenta Rzeczypospolitej, co przyjęto jednogłośnie okrzykiem: „Niech 
źyje Najjaśniejsza Rzeczpospolita”.

Również na wniosek Prezydjum i Oddziału Suwalskiego uchwa
lono przez aklamację mianowanie pierwszego Prezesa Zw. kol. Józefa 
Zagórskiego członkiem honorowym Związku.

Stwierdzono, że delegatów przybyło siedindziesięciu dwóch (za
miast 85-ciu uprawnionych).

Przystąpiono do czytania regulaminu Zjazdu, przyczem wprowa
dzono następujące poprawki:

a) odmówiono przewodniczącemu prawa przestawiania porządku 
obrad; b) wnioski uchwalono składać bezpośrednio do poszczególnych 
Komisyj; c) nie zgodzono się także, aby w sprawach wyjaśnień oso
bistych przemawiać było można poza kolejnością przemówień; d) skre
ślono wyszczególnienie kategoryj spraw, mogących być pojmowanemi 
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jako kwestje formalne, natomiast zgodzono się, powierzyć ich kwalifi
kację Prezydjum, a wrazie sprzeciwu poddać decyzję o tern głosowaniu; 
e) celem ukrócenia jałowych dysput, postanowiono ograniczyć przemo
wy w sprawach merytorycznych do dwóch razy przez jednego mówcę 
przyczem za pierwszym razem trwać może przemówienie do 20 minut, 
przy powtórnem do 5 minut. W sprawach natury formalnej zezwolono 
przemawiać tylko raz jeden, przyczem przemowa trwać winna niedłużej 
trzech minut; f) zgodzono się również, aby na żądanie jednego z człon
ków Zjazdu, odnośne głosowanie odbyło się drogą tajną; g) inicjatywę 
wykluczenia członka z plenum Zjazdu za nieodpowiednie zachowanie się 
zgodzono się powierzyć tylko Prezydjum; h) każde votum seperatum 
musi być notowane w protokóle.

Po wprowadzeniu powyższych poprawek i uzupełnień, regulamin 
obecnego Zjazdu przyjęto, poczem uchwalono następujący porządek 
dzienny:

1. Odczytanie protokółu poprzedniego Zjazdu.
2. Wybór Komisyj i składanie wniosków.
3. Sprawozdanie z działalności Głównego Zarządu.
4. Obrady Komisyj.
5. Sprawozdania Komisyj.
6. Wybory nowego Głównego Zarządu.
7. Zamknięcie Zjazdu.
Przystąpiono do czytania protokółu poprzedniego Zjazdu, ogło

szonego w Nr. 4 „Lasu Polskiego” z roku 1926 i takowy zatwierdzono 
pęzyczem jednak uznano za konieczne sporządzanie każdorazowo for
malnego protokółu według wszelkich prawideł z podpisami członków 
Prezydjum.

W toku obrad ustanowiono następujących sześć Komisyj, o skła
dzie:

I. Komisja Statutowo - Regulaminowa.

Członkowie: Bielański Kazimierz, Chmielewski Gustaw, Fijałkow
ski Jan, Ihnatowicz Stanisław, Martyniec Leon, Ruśkiewicz Stefan, Wyr- 
wiriski Stanisław (7).

II. Komisja Budżetowa.

Członkowie: Cysewski Alojzy, Czermiński Stanisław, Duczyńsk. 
Franciszek, Kędzierski Gustaw, Nowak Stanisław, Smaczny Franciszek, 
Zacharewicz Michał (7).
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III. Komisja Ochrony Pracy.

Członkowie: Biernacki Jerzy, Brandt Jan, Kolańczyk Klemens, 
Malinowski Tytus, Załuski Ludwik (5).

IV. Komisja Oświatowo-Wydawnicza.

Członkowie: Prof. Jedliński Władysław, Klimaszewski Wojciech, 
Łuczkiewicz Witold, Mołodyński Władysław, Nagabczyński Marjan (5). 
Kooptowany prof. A. Schwarz.

V. Komisja Gospodarcza.

Członkowie: Czaczkowski Wacław, Horodecki Jan, Rutkowski Jan, 
Udziela Władysław, Wysiński Aleksander (5).

VI. Komisja Administracyjna.

Cłonkowie: Buczacki Józef, Czarnecki Stanisław, Jakubowski Jan, 
Jedliński Władysław, Metzig Tadeusz (5).

VII. Komisja Matka.

Członkowie: Banasiewicz Stanisław, Chmielewski Gustaw, Dyga 
Stanisław, Nagabczyński Marjan, Spława Neyman Gustaw, Śladek Jerzy, 
Woszczyński Stanisław (7).

Po ukonstytuowaniu się Komisyj i przyjęciu wniosków, przystą
piono do sprawozdania Zarządu Głównego i Komisji Rewizyjnej, nad 
którymi wyłoniła się dyskusja. Wyjaśniono, że siedrn dolarówek, nie
wiadomego pochodzenia, złożone zostały jako dar na budowę domu leś
ników przez Oddział Suwalski. Podkreślono, że choć ustępujący Zarząd 
Główny nie podołał wszystkim swoim zadaniom, to przyczyną tego jest 
niedostateczny zasób sił Związku jako całości, za co Zarządu winić nie 
można.

Podniesiono jednak, że niektórzy członkowie ustępującego Za
rządu, nie przykładali się należycie do pracy, tworząc grupkę t. zw. 
„martwych”, co nie powinno powtórzyć się w przysłości i wyrażono 
życzenie, aby członkowie Zarządu, nie mogący podołać swym obowiąz
kom, ustępowali sami z zajmowanych stanowisk, dając w ten sposób 
możność pracować owocnie innym.

Przy omawianiu sprawozdań, kol. Barański, jako sekretarz ustępu
jącego Zarządu, wyjaśnił, że: 1) Sprawa poprawienia bytu leśników pry
watnych nie posunęła się naprzód z braku konkretnych danych i niedo
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statecznego poparcia ze strony samych leśników prywatnych, przyczem 
nadmienił, że na rozesianą ankietę otrzymano zaledwie jedną odpowiedź. 
Wynika z tego, że leśnicy lasów prywatnych winni zorganizować się lepiej 
i skuteczniej się zakrzątnąć w dążeniu do zrealizowania swych postula
tów. 2) Jeżeli pozostał cały szereg wytycznych poprzedniego Zjazdu nie 
wypełnionych, to nie dlatego, żeby Zarząd wykonać ich nie chciał, lecz 
dlatego, że nie mógł, na co się składa i to, że nie wszystkie dezyderaty, 
uchwalone na plenum Zjazdu, były należycie przemyślane i opracowane.
3) W sprawie awansów pracowników leśnych starano się o posunięcie 
sprawy naprzód, lecz szło to opornie. Należy uznać wyższość taktyki 
rzadkich, lecz silnych wystąpień, od częstych, lecz słabych. 4) Biura po
średnictwa pracy i porad prawnych nie założono z braku kredytu na ten 
cel, zostało to jednak przewidziane przy układaniu nowego preliminarza 
budżetowego na rok 1927. 5) Odnośnie do zarzutu, że ustępujący Zarząd 
prowadził w swych usiłowaniach politykę nazbyt gabinetową, co się nie
korzystnie odbiło na dynamice poszczególnych działań, to mówca oświad
czył, że omawiana dynamika winna iść zdołu, co się do tej pory nie dało 
wyczuć. Zarządy Oddziałów otrzymały ostatnio możność samodzielnego 
występowania w Dyrekcjach Lasów, co się winno zaznaczyć korzystnie 
na żywotności Związku, jak również na wynikach pracy dokonanej w jego 
łonie. 6) Akcja o podwyższenie uposażenia leśników państwowych rów
nież prowadzona była intensywnie, choć bez większych wyników, za
wdzięczając słabej egzekutywie poczynań Związku. 7) Incydent pomię
dzy kol. kol. Loretem i Spytem dlatego nie został powierzony Komisji 
Rewizyjnej do załatwienia, ponieważ w skład tej ostatniej wchodził jeden 
z zainteresowanych, mianowicie kol. Spyt.

Kol. Błonarowicz jako skarbnik ustępującego Zarządu zilustrował 
stan kasy. Wyjaśnił, źe fundusz na zakupno domu zostanie w ciągu lat 
paru uzupełniony do poprzedniej wysokości; źe nadmierne salda gotów
kowe odnoszą się do okresu poprzedzającego działalność ustępującego 
Zarządu (przed 1-IV-26), że znaczne sumy, nieściągnięte od prenumera
torów „Lasu Polskiego” i „Ech Leśnych” zostaną zwrócone, gdy odnośni 
dłużnicy dostatecznie uświadomią sobie, źe uregulowanie tego długu 
wiąźe się ściśle z pojęciem honoru, które to oświadczenie przyjęto ogól
nym aplauzem.

Kol. Bielański zdał sprawozdanie z działalności Komisji Rewizyj
nej, wskazując na nierównomierność liczebności poszczególnych Oddzia
łów i akcentując, że nie wszystkie Oddziały poczuwają się jednako do 
obowiązku przelewania swych nadwyżek kasowych do kasy centralnej.

Po wysłuchaniu sprawozdań i w wyniku przeprowadzonych dysku- 
syj, wszystkie sprawozdania przyjęto w całości i wyrażono ustępującemu 
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Zarządowi Głównemu gorące uznanie za ogrom pracy, położonej dla 
Związku w roku ubiegłym, którą zdystansował wszystkie poprzednie 
Zarządy.

Drugi dzień obrad upłynął na pracach w Komisjach.
W trzecim dniu przystąpiono odrazu do sprawozdań poszczegól

nych Komisyj i rozpatrywania przedłożonych wniosków.

1. Sprawozdanie Komisji Statutowo Regulaminowej.

Sprawozdawca kol. Barański. Komisja przedstawiła dwa wnioski, 
a mianowicie:

1) o ustanowienie stałej Komisji „Statutowo regulaminowej”, któ- 
raby się zajęła opracowaniem nowego statutu Związku. Wniosek przy
jęto przyczem upoważniono Komisję do powiększenia swego składu 
o czterech nowych członków z grona delegatów, z głosem decydującym.

2) o zmniejszenie liczby delegatów w stosunku do jednego na stu 
członków, przyczem Oddziały, liczące mniej niż 50 członków, delegatów 
nie wysyłają, zaś ilość członków, wynosząca conajmniej 51, uważa się za 
pełne sto. Wniosek przyjęto z tym przeświadczeniem, że podwyższenie 
klucza wyborczego wpłynie dodatnio na podniesienie się powagi obrad 
i poziom samych delegatów. Podnoszono, że głos pracy ogniskuje się 
w Komisjach, które nie wchłaniają obecnie pełnego quorum delegatów, 
czyniąc z reszty element zbyteczny. Reforma ta pociąga ponadto oszczęd
ność finansową.

II. Sprawozdanie Komisji Budżetowej.

Sprawozdawca kol. Kędzierski poinformował zebranych, że preli
minarz budżetowy na rok 1927 wziął za podstawę składkę roczną od ga
jowych 75 gr., od urzędników 1 zł. 50 gr. jednakże jest dążność, aby 
wysokość składki obniżyć do 50 gr. i 1 zł. Różnolitość składek tłomaczy 
się niejednakową zamożnością członków i dlatego wniosek Oddziału Ra
domskiego o równomiernej składce dla wszystkich Komisja odrzuciła. 
Do tej pory Oddziały wnosiły do kasy centralnej po 8 zł. od członka, 
obecnie projektuje się wnosić 50% sum osiągniętych ze składek człon
kowskich. Komisja zwróciła uwagę na stosunkowo niepomiernie małe 
sumy, obracane na cele kulturalno-oświatowe. Niektóre Oddziały igno
rują nakaz przelewania przewidzianej części kwot do kasy Głównego Za
rządu, co nie może być nadal tolerowane.

Przyjęto wnioski następujące:
1) normujący wysokość składki 75 gr. od gajowych i 1,50 zł. od 

reszty członków, zalecając obniżyć takowe w roku 1928 do 50 gr. i 1 zł.
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2) o uzupełnienie funduszu na kupno domu do pierwotnej wyso
kości drogą corocznych wkładek i jego zabezpieczenie;

3) o obowiązku rozesłania sprawozdania i preliminarza budżeto
wego Zarządu Głównego do Oddziałów na dwa tygodnie przed terminem 
Zjazdu dla zaznajomienia się z nim;

4) o regularnym wpłacaniu przez Oddziały do Zarządu Głównego 
kwot, przewidzianych w budżecie bez względu na niepunktualność na
pływu składek;

5) o rozsyłaniu wszystkim członkom Związku numerów „Życia 
Zawodowego” na koszt Związku, przyczem Oddziały płacić będą po 5 gr. 
za numer, a resztę kosztów pokryje Zarząd Główny z oszczędności budże
towych;

6) o oprocentowanie pożyczki udzielonej Spółdzielni Leśników 
w wysokości 4.551,47 zł.;

7) o udzielenie zapomogi w kwocie tysiąca złotych wdowie po 
ś. p. Eugenjuszu Strojnowskim — przekazano Żarz. Głównemu do za
łatwienia w miarę możności;

8) o zapisanie członków Związku do „Ligi Ochrony Przyrody” 
i opłacenie składek z funduszów Związku w granicach określonych 
budżetem;

■9) o zatwierdzenie preliminarza budżetowego Zarządu Głównego 
z ogólną sumą 63.628,46 zł. i takąż kwotą rozchodu, z nadwyżką 
4.014,55 zł. Oddziałów z tą jedyną zmianą, iż przelewy dla Zarządu 
Głównego winny wynosić od:

Oddziału Cieszyńskiego............................................. 640,00 złotych
„ Częstochowskiego......................................... 1233,00 ,,
„ Dolina.........................................  927,00
„ Doliny Prutu.............................................. 436,00
,, Kujawsko-Mazowieckiego...............................1330,00
,, Lwowskiego ...................................................1230,00
,, Łódzkiego.................................................. 330,00
„ Pomorskiego 2.000 zł. z saldem .... 5104,00
„ Poznańskiego ............................................. 5516,00
,, Polesko-Białowieskiego .............................. 2100,00
„ Radomskiego . . . . \.................... 3500,00
„ Sieradzkiego.............................................. 648,00
„ Siedleckiego ............................................. 967,00 .,
„ Suwalskiego . ... ..........................1250,00 „
„ Tarno polskiego ................................... 291,80 „



Oddziału Warszawskiego
Wileńskiego
Wołyńskiego

1800,00 złotych
3918,01

591,00 „

(oddziały, które preliminowały przelewy niższe, winny w odpo
wiedni sposób poprawić swe preliminarze budżetowe, aby je dostoso
wać do wymienionych kwot przelewowych), oraz wydawnictw ,,Las 
Polski” i „Echa Leśne” z ogólną sumą przychodu 31.086,96 zł. i takąż 
sumą w rozchodzie, przyczem wyrażono opinję, że wydatki Zarządu 
Głównego nie powinny przekraczać 50% wysokości składek człon
kowskich Związku.

III. Sprawozdanie Komisji Ochrony Pracy.

Sprawozdawca kol. Brandt przystąpił odrazu do przedkładania 
wniosków, oświetlając je odpowiednio. Uchwalono cały szereg wniosków, 
a mianowicie:

1) o wybieraniu deputatu opałowego na pół roku naprzód celem 
ułatwienia jego zwózki, oraz o przyznanie deputatu opałowego wszyst
kim pracownikom leśnym,

2) o powiększenie deputatów rolnych na lichszych glebach. Wo
bec tego, że deputat rolny w projekcie Min. Roln. jest dla klas gruntu 
IV, V, VI, VII bezwzględnie za mały w stosunku do zasadniczej kl. III 
i że prowadzenie gospodarstw na glebach lichych jest droższe i mniej 
intratne, przeto Zjazd Delegatów zleca Żarz. Głównemu wystaranie się 
o powiększenie tych norm: kl. IV o 50% kl. III kl. V — 75% kl. III-ej 
a kl. VI i VII o 100% kl. III-ej,

3) o prawie oddzierżawiania deputatów rolnych przez funk. le
śnych. Zjazd Delegatów wypowiada się przeciw 14 § projektu Min. 
Roln., zakazującemu wydzierżawiania deputatów rolnych, ponieważ ta
kowe nie zawsze są położone przy siedzibach funkcjonarjuszów i w tych 
wypadkach nie mogą być przez nich uprawiane. Zjazd Delegatów wy
maga zatem — zależnie od okoliczności — prawa wydzierżawiania lub 
wypłacania odpowiedniego ekwiwalentu,

4) o proteście przeciw ściąganiu w b. zaborze pruskim należytości 
za deputaty, o ile mieszczą się w granicach norm, ustanowionych dla po
zostałych dzielnic,

6) o podniesienie ryczałtu na utrzymanie koni służbowych do wy
sokości rzeczywistych kosztów i rozciągnięcie tegoż na wszystkie dziel
nice Rzeczypospolitej,
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7) o przyznanie zniżek kolejowych wszystkim pracownikom la

sów państwowych, nietylko etatowym, lecz zarówno prowizorycznym jak 
kontraktowym,

8) o podniesieniu uposażenia dla gajowych lasów państwowych 
do norm następujących:

a) gajowy egzaminowany z 5 letnią służbą polską — do XIV kat.
b) gajowy egzaminowany ponad 5 letnią służbę polską — do 

XIII kat.
c) gajowy nieegzaminowany z 5 letnią służbą polską — do 

XV kat.
d) gajowy nieegzaminowany nowowstępujący — do XVI kat.
9) o ustanowienie jednolitych mundurów dla pracowników lasów 

państwowych i pokrycie 30% kosztów przez Skarb. Mundur winien być 
estetyczny i dystyngowany, dostosowany do potrzeb życiowych, zaopa
trzony w ściśle oznaczone znaki służbowe i broń (kordelasy). Materjał 
winien być dostarczany przez Spółdzielnię na warunkach dogodnych, 
t. j. na spłaty miesięczne, ściągane przy wypłacie pensji przez władze 
zwierzchnie;

10) o przyznanie dodatków droźyźnianych dla leśników zatrudnio
nych na Kaszubach;

11) o ustanowienie przy Zarządzie Głównym specjalnej Komisji 
dla zajęcia się sprawą leśników prywatnych. Komisja ma się składać co- 
najmniej z 3 osób, jednym z członków tej Komisji winien być któryś z ko
legów, pracujących w centrali Ochrony Lasów. Posiedzenia Komisji od
bywać się powinny przynajmniej raz w miesiąc, a sprawozdania z czyn
ności umieszczane być mogą w organie Związku, względnie w dodatku 
Z Życia Zawodowego tego organu;

12) o uzupełnienie sił pomocniczych zarówno w kancelarji jak 
i w lesie na terenie Dyrekcji Wileńskiej: a) wprowadzenie w poszczegól
nych wypadkach etatowych stanowisk kasjerów w nadleśnictwach, 
b) uprawnienie Dyrekcji do przyjmowania praktykantów, jako pomocni
ków leśnych, w ilości niezbędnej z punktu widzenia racjonalnej gospo
darki, 3) uprawnienie Dyrekcji do przyjmowania czasowych sił pomocni
czych w szerszych, niż dotychczas rozmiarach;

13) o ustalenie gajowych. Zważywszy, iż z pośród ogółu niż
szych funkcjonarjuszów państwowych, jedynie gajowi nie są dotychczas 
mianowani.,,z zastrzeżeniem usuwalności”, przez co są pozbawieni do
brodziejstw, wypływających z praw emerytalnych oraz opieki prawnej, 
przewidzianej przez ustawę o państwowej służbie cywilnej, Zjazd De
legatów wzywa przeto Żarz. Główny, aby w jaknajkrótszym czasie spo
wodował wydanie odnośnych zarządzeń, uprawniających poszczególne
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Dyrekcje do rozpoczęcia mianowania gajowych z zastrzeżeniem usu- 
walności;

14) o przyznanie kredytu dla dokonania karczunków na świeżo 
wyznaczonych gruntach poleśnych, przeznaczonych na deputaty. Zwa
żywszy, iż deputaty rolne pracowników Wileńskiej Dyrekcji Lasów 
w 90% wyznaczone są dla braku gruntów ornych na niewykarczowa- 
nych wyrębach, Zjazd wzywa Żarz. Głów, do podkreślenia w Minister
stwie, iż fakt ten stoi w sprzeczności z poczuciem sprawiedliwości i dla
tego poleca prosić o wydanie zarządzenia, przyznającego Dyrekcji Wi
leńskiej odpowiednie kredyty na wykarczowanie powierzchni deputato
wej na rachunek Skarbu Państwa;

15) o uregulowanie świadczeń w naturze. Zważywszy, że deputaty, 
rolne dla pewnej części funkcjonarjuszów państw, są największem 
wynagrodzeniem liczonem im za ich prace, Zjazd uchwalić raczy:
a) uprasza się Prezydjum Zarządu o wyjednanie u władz jaknajspie- 
szniejszego uregulowania sprawy deputatów rolnych, jak również prze
prowadzenia ich do takiego stanu, aby były możliwe do użytkowania,
b) unormowanie deputatu opałowego w jednym gatunku, t. j. w szcza
pach dla wszystkich funkcjonarjuszów, a nie tak, jak dotychczas 
w jednym nadleśnictwie gajowi otrzymują deputat w szczapach, a w dru
gich w okrąglakach, przez co zostają bardzo pokrzywdzeni, c) uprasza 
się Zjazd Delegatów o uchwalenie: uprasza się Prezydjum Zarządu 
o wyjednanie dla gajowych lasów państwowych prawa bezpłatnego wy
korzystywania dla własnych potrzeb ściółki, zgodnie z „Instrukcją służ
bową dla gajowych”, bo jak dotychczas gajowi z tego prawa korzystać 
nie mogą, a zmusza ich się do płacenia za takową;

16) o przystąpienie w charakterze członka do Centrali Związków 
Zawodowych;

17) o zorganizowanie pomocy lekarskiej, koszta której winny po
nosić Dyrekcje, gdyż instytucja lekarzy powiatowych dla leśników, ze 
względu na oddalenie, jest nieżyciowa;

18) o konsekwentne przeprowadzenie awansowania urzędników na 
całym obszarze Rzeczypospolitej;

19) o przeniesienie całego szeregu urzędników kontraktowych na 
etat;

20) o wznowienie działalności Komisyj Weryfikacyjnych. Ogromna 
ilość pracowników lasów państwowych nie otrzymała dotąd żadnego za
wiadomienia z Kom. Weryfikacyjnej, stwierdzającego zaliczenie do wy
sługi lat i emerytury, służby fachowej tak prywatnej jak i państwowej. 
Fakt ten odczuwa się jako krzycząca krzywda. Wobec tego Zjazd Dele
gatów Z. Z. L. w R. P. uchwala konieczność wznowienia działalności
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Kom. Weryf. i porucza Prezydjum Z. poczynienie odnośnych kroków 
u Władz;

21) o stabilizację urzędników Lasów Państwowych. O jaknaj- 
energiczniejsze wystąpienie u miarodajnych czynników, celem przepro
wadzenia w najbliższym czasie stabilizacji urzędników i funkcjonarju- 
szów państw., gdyż przewlekanie sprawy powyższej w nieskończoność 
wprowadza niepotrzebnie rozgoryczenie u takowych na czynniki, od któ
rych stabilizacja zależy. Sprawność aparatu Administracji Las. Państw., 
w wykazanej w ostatnim roku budżetowym poważnej nadwyżce spodzie
wanych dochodów, została całkowicie dowiedzioną;

22) o sprawiedliwy podział gratyfikacji, uwzględniający wszystkie 
kategorje pracowników. Aby przy podziale gratyfikacji uwzględniono 
sprawiedliwie wszystkie kategorje funkcjonarjuszów, a nie jak to było 
w r. 1926, że gajowi wcale jej nie otrzymali, a wielu urzędników z nie
wiadomych przyczyn też pominięto;

22) o wydanie tabeli starszeństwa urzędników i funkcjonarjuszów 
leśnych. Aby wreszcie wydane zostały przez władze II i III instancji ta
bele starszeństwa urzędników leśnych (art. 18 i 19 ust. o pań. sł. cyw.) 
z wykazaniem zaliczonych lat emerytury;

24) o przyznanie kancelistom gruntu deputatowego o pow. 2 ha 
i opałowego w ilości 20 mp. rocznie;

25) o przyznanie gajowym i stróżom Nadleśnictw, posiadającym 
dzieci w szkołach, dodatku na ich kształcenie;

26) o wypłacanie relutum za brakujące deputaty wszystkim pra
cownikom leśnym w wysokości, odpowiadającej istniejącym warunkom;

27) o przyznanie emerytur gajowym. 1) poprawy bytu gajowych 
przez podniesienie im płac, a w pierwszym rzędzie zrównanie dodatku 
ekonomicznego na rodzinę na równi z innymi funkcjonarjuszami państwo
wymi, 2) przyznanie emerytur, 3) przydziału mundurów służbowych 
przewidzianych instrukcją służbową, 4) przyjmowanie do służby, kandy
datów na gajowych w pierwszym rzędzie inwalidów Wojsk Polskich;

28) owywarcie nacisku, aby Komisje Kwalifikacyjne działały na
der ostrożnie i objektywnie w spr. oceny użyteczności pracowników 
leśnych. Wniosek brzmi: „Ponieważ dały się słyszeć zażalenia niektó
rych kolegów na niesprawiedliwą ocenę ich działalności przez Komisje 
Kwalifikacyjne i to wbrew dodatniemu orzeczeniu ich bezpośrednich 
zwierzchników — Zjazd Delegatów porucza Gł. Zarządowi poczynienie 
odnośnych starań, aby Kom. Kwalifikacyjna postępowała z najwyższą 
ostrożnością i objektywnością celem uniknięcia krzywd przez zbyt po
bieżne traktowanie tych tak ważnych spraw, od których zależnem jest



ustalenie urzędnika”. Wniosek przekazano Gł. Zarządowi do wykona
nia — podkreślając jego ważność;

29) o ustalenie biura pośrednictwa pracy i biura porad prawnych. 
Gł. Zarząd Z. Z. L. w R. P. utworzy w r. 1927, wykonaniu § 4 sta
tutu biuro pośrednictwa pracy i biuro porad prawnych. Na cele te wsta
wia się do budżetu 2.500 zł. Regulaminy obu tych instytucyj przedłoży 
Żarz. Główny najbliższemu Zjazdowi Delegatów.

IV. Sprawozdanie Kom. Oświatowo-Wydawniczej.

Sprawozdawca kol. Łuczkiewicz przedstawił wnioski, rozpatrzone 
na Komisji. Po dość ożywionej dyskusji przyjęto następujące wnioski:

1) Sprawa ustroju administracji w gospodarce leśnej może i po
winna być rozpatrywaną tylko pod kątem intysifikacji produkcji. Wy
chodząc z tego założenia i biorąc pod uwagę, że w naszych warunkach 
ogólnokrajowych, cechujących się niskim stopniem bezpieczeństwa 
publicznego i małem uświadomieniem społecznem ogółu obywateli 
z jednej strony, a niedostatecznem rozwinięciem sieci dróg komunikacyj
nych wodnych, gruntowych i żelaznych z drugiej strony ■— a które to 
warunki są zasadniczemi przesłankami wszelkiej racjonalnej intensyfi
kacji gospodarczej, należy stwierdzić, że reorganizacja ustroju admi
nistracji w lasach państwowych, winna być dokonywaną stopniowo 
w miarę istotnych możliwości podniesienia produkcyjności i dochodo
wości danego objektu gospodarki leśnej. Wobec tego, że zasadnicze 
warunki intensyfikacji gosp, leśnego, jak rozwój sieci komunikacyjnej, 
oraz nader ważne dla lasów wschodnich specjalnie, sprawa meljoracyj 
leśnych mogą się zmienić i przekształcić dopiero po dłuższych wysiłkach 
i zabiegach gospodarczych całego kraju, — należy stwierdzić, że okres 
reorganizacji adm. w 1. pań. w kierunku intensyfikacji gosp. leśn. nie mo
że się ograniczać do paru lat, lecz, że siłą konieczności rozciągnie się 
na cały okres lat kilkudziesięciu.

Sam ustrój adm. leśn. winien być dwustopniowy: nadleśny i le
śniczy; przyczem w naszych warunkach, dla lasów niżowych, prze
ciętna wielkość nadleśnictwa i leśnictwa nie powinna wykraczać z gra
nic od 3.000 — 5.000 ha i od 300 — do 600 ha; w terenie górskim 
granice te mogą być rozszerzone.

Przyjmując bezsporną wyższość dwustopniowemu ustrojowi adm. 
leśnej nad 3 stopniowym i licząc się z tern, że obydwie formy istnieją 
już w naszych warunkach — stwierdzić trzeba, że pod żadnym wzglę
dem nie można dopuścić do zamiany dwustopniowego na trzystopniowy
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ustrój, gdyż będzie to równoznacznie z obniżeniem poziomu gospodarki 
i jej denzyntefikacji;

2) o ustanowienie jednego typu szkoły leśnej dla leśniczych z kur
sem dwuletnim, zaliczenie leśniczych do II kat. pracowników państwo
wych oraz umieszczenie ich w granicach od X do VIII grup uposaże
niowych (stopni służbowych);

3) o ustanowienie gajowych przysięgłych, utrzymywanie przez Pań
stwo stałych szkół dla gajowych i obarczenie właścicieli lasów prywat
nych obowiązkiem przyjmowania gajowych tylko kwalifikowanych, 
z ukończoną szkołą;

4) o podniesienie stanowiska leśniczego drogą wysokich wyma
gań, odnośnie do kwalifikacji naukowych, oraz przez odciążenie leśni
czego od prac biurowych.

5) o rozszerzenie wydawnictw „Las Polski” i „Echa Leśne” 
w kierunku literackim (prace i artykuły przyrodnicze i t. p.) i sprawo
zdań z dziedziny organizacyjnej Związku. Nie powinno się ograniczać 
obszerności czasopism, będących w okresie rozwoju i spełniających po
ważne zadania w społeczeństwie leśnem i w rozwoju wiedzy leśnej.

Ponieważ zwiększenie objętości pism ■— wywoła w konsekwencji 
zwiększenie wydatków wydawniczych — a podniesienie prenumeraty 
ze względu na materjalne stosunki członków nie jest wskazane -— nale
ży dążyć do pokrycia tych materjałów przez poczynienie starań o zwię
kszenie subwencji M. R. i D. P. względnie, gdyby to było niemożliwe — 
o pokrycie niedoboru tych pism, z funduszu Związku; .

6) o założenie nowego pisma naukowego leśnego dla propagandy 
naszej wiedzy zagranicą. Ponieważ wydawanie takiego pisma z fundu
szów Związku nie jest możliwe — winien Żarz. Główny bezwłocznie po
czynić w M. R. i D. P. starania w celu uzyskania odpowiedniej subwen
cji — specjalnie na ten cel przeznaczonej.

Dla redagowania organu tego — winien Żarz. Główny wyłonić 
odrębny Komitet Redakcyjny — pod przewodnictwem prof. Jedliń
skiego;

7) o poparcia wydania „Przewodnika dla leśniczych”, oraz 
„Podręcznika dla gajowych”;

8) o zmianę sposobu redagowania „Ech leśnych” w kierunku 
rozszerzenia działów użyteczności gospodarczej i domowej, a natomiast 
zaniechania humorystyki;

9) zawierający wymogi, stawiane leśnikom lasów prywatnych od
nośnie do wykształcenia. Wymogi stawiane leśnikom prywatnym po
winny być oparte na następujących zasadach: 1) leśnicy wolno-prakty- 
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kujący powinni posiadać wyższe (akademickie) wykształcenie, 2 letnią 
praktykę specjalną zawodową w danym dziale po ukończeniu studjów 
i autoryzować się przy Urzędzie Wojewódzkim przed Komisją ustano
wioną przez Ministerstwo Rolnictwa. 2) Kierownicy gospodarstw 
leśnych powinni posiadać pełne wyższe (akademickie) lub średnie za
wodowe leśne wykształcenie, oraz conajmniej 2 letnią gospodarczą 
praktykę leśną. 3) Na obszarach leśnych, mniejszych od 1.000 ha gospo
darstwo leśne prowadzić może samodzielnie leśniczy z ukończoną co
najmniej szkołę dla leśniczych i conajmniej 2 letnią gospodarczą prakty
ką leśną, jednakowoż pod warunkiem, że kontrolę jego czynności prze
prowadzać bęzie conajmniej dwa razy do roku leśnik z kwalifikacjami 
pod punktem 2 oznaczonemi. 4) W lasach drobnej własności nadzór 
nad gospodarstwem leśnym i jego kierownictwo wykonywać powinien 
wykwalifikowany gajowy taki, który ukończył szkołę dla gajowych 
i 2 letnią praktykę gospodarczą leśną.

V. Sprawozdanie Komisji Gospodarczej.

Sprawozdawca kol. Wysiński informuje na wstępie, że Komisja 
stanęła na stanowisku zasady szerokiej dekoncentracji i przerzucenia 
na Oddziały gros pracy, poczem rozpatrzono i przyjęto nast. wnioski:

1) o zakładaniu kas pożyczkowo-oszczędnościowych, założonych 
na zasadach komercyjnych oraz kas pogrzebowych o osobnych statu
tach, opartych możliwie na zasadach ubezpieczeniowych, przy uwzględ
nieniu szerokiej dekoncentracji. Wobec tego zaleca Żarz. Głównemu:
1) opracowanie dla wzorowania się Oddziałów szematów odnośnych 
kas, biorąc pod uwagę takie statuty, istniejące w poszczególnych Oddzia
łach oraz uwzględniając warunki, dzielnicowe i miejscowe, 2) wpływa
nie na Oddziały w kierunku zakładania powyższych kas, 3) dążenie do 
ujednostajnienia organizacji powyższych kas we wszystkich Oddziałach 
i Kołach miejscowych Związku,

2) o procedurze udzielania zapomóg, które zaliczono do kompe
tencji Oddziałów w ramach zakreślonych budżetem.

VI. Sprawozdanie Komisji Administracyjnej.

Sprawozdawca kol. Buczacki przedstawił szereg gotowych rezo- 
lucyj do rozpatrzenia, które prawie bez dyskusji przyjęto, jako to:

1) o konieczności wydania jednolitej Ustawy Łowieckiej dla ca
łego Państwa,
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2) o potrzebie zaniechania polowań na pomyka, o niedopuszczal
ności polowania na tymże samym terenie w ciągu sezonu oraz o ko
nieczności tępienia wałęsających się psów,

3) o zniesienia podatku komunalnego od ubitej zwierzyny w la
sach państwowych,

4) o wywieranie nacisku na władze, aby polowania w lasach 
państw, nie były dzierżawione, lecz aby pozostały we własnej admi
nistracji,

5) o ustanowienie 2-tygodniowego terminu na przekazanie agend 
ustępującego Zarządu Głównego nowemu;

6) wniosek o ustalenie baonów strzeleckich, złożonych z leśników 
przekazano Zarządowi Głównemu do zbadania i poparcia.

Na tern obrady ukończono, poczem przystąpiono do obioru nowe
go Zarządu.

Wybrani zostali:

I. Prezydjum.

Prezes
Vice Prezes
Sekretarz 1
Sekretarz 11
Skarbnik

—- Schwarz
— Chmielewski 
—- Wolski
— Bielański
— Błonarowicz.

II. Członkowie Zarządu.

1) Woszczyński
2) Klimaszewski
3) Hoppen
4) Malinowski
5) Mołodyński
6) Rutkowski
7) Nagabczyński
8) Brajfogel
9) Fijałkowski
10) Cysewski.

III. Zastępcy.

1) Ruśkiewicz
2) Bednarczyk
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3) Łuczkiewicz
4) Brandt
5) Smaczny.

IV. Komisja Rewizyjna.

1) Vogtinan
2) Spyt
3) Miłobędzki.

V. Zastępcy.

1) Barański
2) Rosiński
3) Klimkiewicz.

Ogłoszenie listy przyjęte zostało głośnymi oklaskami.
Przewodniczący Zjazdu kol. Woszczyński podziękował zeb/anym 

za wydajną pracę, spokój i solidarność, poczem zamknął posiedzenie.

Sekretarze:

(—) T. Falkowski. 
(—) inż. Wysińsld.
(—) Nagabczyński.

Przewodniczący:

(—) St. Woszczyński. 
Asesorowie: (—) inż. J. Sladek.

(—) Wl. Mołodyński.

Warszawa, dnia 21 marca 1927 r.

Zmarli.
Ś. p. Kazimierz Bielański,

Inspektor lasów państwowych, Członek Stowarzyszenia Urzędników' 
Państwowych i Zrzeszenia Urzędników Ministerstwa Rolnictwa, Czło
nek Prezydjum Zarządu Głównego i Przewodniczący Warszawskiego 
Koła Związku Zawodowego Leśników w Rzp. P., długoletni Członek 
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b. Małopolskiego, obecnie Polskiego Towarzystwa Leśnego i Członek 
Zarządu Warszawskiego Oddziału tegoż Towarzystwa, Współzałożyciel, 
b. Członek Redakcji i Współpracownik „Lasu Polskiego”, Członek Rady 
Nadzorczej Spółdzielni Leśników w Warszawie, urodzony 16 stycznia 
1876 r w Odrowążu pod Nowym Targiem, zmarł nagle dn. 21 sierpnia 
1927 r. w Warszawie.

Wielki obywatel o wieszczym genjalnym umyśle i niezłomnym jas
nym charakterze, wielki patrjota — uczestnik walk legjonowycli w roku 
1914, czystem, gorącem i szlachetnem sercem całkowicie oddany Spra
wie i losom Polski, którym swe życie pracowite poświęcił, odszedł przed
wcześnie, dobrze zasłużywszy się Ojczyźnie i leśnictwu polskiemu, po
zostawiając powszechny, szczery i głęboki żal.

Hołd i cześć Jego Świetlanej Pamięci!

Ś. p. Robert Spyt,

kierownik drużyny urządzeniowej Dyrekcji Lasów Państwowych w Ra
domiu, major rezerwy W. P., kawaler Krzyża Walecznych, członek Głów
nej Komisji Rewizyjnej Związku Zawodowego Leśników w R. P., wsku
tek niesumienności ludzkiej pozbawił się życia w dn. 18 sierpnia r. b., 
przeżywszy lat 39.

Człowiek szlachetny, dobry kolega i zwierzchnik pozostawił po 
sobie szczery żal, tern większy, że tak wcześnie złamany został przez 
życie.

Oby ofiara Jego nie poszła na marne, oby znalazł spokój i ukojenie.

ś. p. Jerzy Jurgenson,

długoletni nadleśniczy w Puszczy Białowieskiej, ostatnio Kustosz Mu
zeum Przyrodniczego i pracownik Wydziału urządzenia Dyrekcji Lasów 
Państwowych w Białowieży, zmarł w Białowieży dn. 25 maja r. b.

Cześć Jego Pamięci!

Wydawca: Związek Zawodowy Leśników w Rzeczypospolitej Polskiej 
w osobie prezesa Adama Schwarza.

Zakłady Graficzne „NASZA DRUKARNIA”, Warszawa, ul. Sienna 15.


